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U
vezi sa molbom Republike
Srbije za sticawe statusa
kandidata za prijem u ~lan-

stvo Evropske unije ekspertska
misija Evropske komisije, zbog
pripreme mi{qewa, pose}uje re-
levantne dr`avne institucije, a u
ciqu procene funkcionisawa ne-
zavisnih regulatornih tela u vi-
{e oblasti u Republici Srbiji.
Tim povodom, a u vezi sa funkcio-
nisawem nezavisnog regulatornog
tela u oblasti energetike eks-
pertska misija Evropske komisije
odr`ala je do sada sastanke sa
predstavnicima Ministarstva ru-
darstva i energetike, Agencije za
energetiku, kao i JP EMS-a i JP
EPS-a.

Na sastanku ju~e odr`anom u
EPS-u ekspertsku misiju Evrop-
ske unije predvodili su Forsberg
Lars Erik iz Generalnog direktora-
ta za pro{irewe Evropske komi-
sije i Csilla Bartok iz Generalnog

direktorata za energetiku Evrop-
ske komisije. Sastanku su prisu-
stvovali predstavnici delegaci-
je Evropske Unije u Srbiji, JP
EMS su predstavqali Milo{
Mladenovi}, izvr{ni direktor
za tr`i{te i upravqawe i Vladi-
mir Jankovi}, direktor Direkcije
za tr`i{te, a JP EPS Dragan Vla-
isavqevi}, direktor Direkcije
EPS-a za trgovinu elektri~nom
energijom, Milan Vu~eti}, pomo}-
nik direktora Direkcije EPS-a za
pravne poslove i qudske resurse
i Aleksandar Vlaj~i}, direktor
za unapre|ewe sistema u PD
TENT.

Predstavnike Evropske komi-
sije, pre svega, zanimao je stav JP
EMS i JP EPS o trenutnoj ulozi,
ovla{}ewima i nezavisnosti re-
gulatora u oblasti energetike u
Srbiji. Razgovaralo se, tako|e, i
o primeni Tre}eg energetskog pa-
keta EU u okviru pripreme novog

Zakona o energetici, a posebno u
delu regulisawa ovla{}ewa
Agencije za energetiku, kao i po-
stupku i dinamici otvarawa tr-
`i{ta elektri~ne energije. Pred-
stavnici JP EMS i JP EPS poseb-
no su ukazali da pri otvarawu tr-
`i{ta elektri~ne energije treba
imati u vidu postoje}i pravni
okvir Republike Srbije, kao i da
je, pored dono{ewa Zakona o
energetici i podzakonskih i dru-
gih akata, radi postizawa ravno-
pravnih uloga svih subjekata na
energetskom tr`i{tu, potrebno
izvr{iti izmene i drugih propi-
sa. Ekspertima Evropske komisije
posebno se ukazalo i na to da je
srpska privreda jo{ u postupku
tranzicije i u uslovima ekonom-
ske krize, {to bi posebno treba-
lo imati u vidu u postupku otvara-
wa tr`i{ta elektri~ne energije.

Preuzeto iz EPS-a

POSLOVNA POLITIKA

U
Beogradu je, sredinom marta
2011. godine, odr`an redovan
sastanak Podgrupa za nadgle-

dawe i primenu usagla{avawa
(SG CME - Subgroup Compliance
Monitoring and Enforcement). Glav-
ni zadatak SG CME je sprovo|ewe
procesa usagla{avawa sa zahtevi-
ma i standardima ENTSO-E RGCE
Operativnog priru~nika. 

Proces usagla{avawa sa zahte-
vima i standardima Operativnog
priru~nika se sprovodi samopro-
cenom i kontrolom TSO-ova od

strane kontrolnih timova koje ~i-
ne ~lanovi grupe. Postoje tri ni-
voa usagla{enosti: FC (fully com-
pliant - potpuno usagla{en), SC
(sufficiently compliant - dovoqno
usagla{en) i NC (non compliant -
neusagla{en). 

U 2010. godini kontrolisana
je usagla{enost sa standardima
poglavqa 8. Operativnog priru~-
nika, a kontrola je sprovedena i
u JP EMS. Ustanovqeno je da je
JP EMS potpuno usagla{en sa
svim standardima iz poglavqa 8.

U 2011. godini bi}e sprovedene
kontrole u {est TSO-ova: Energi-
net (Danska), APG (Austrija),
HTSO (Gr~ka), 50 Hz (Nema~ka),
MAVIR (Ma|arska) i TenneT (Ho-
landija), a kontrolisa}e se oda-
brani standardi iz poglavqa 1, 2
i 3 Operativnog priru~nika.
Predstavnika JP EMS Vladimi-
ra Ili}a, rukovodioca smene za
operativno upravqawe preno-
snim sistemom, ~lanovi grupe
izabrali su za vo|u tima koji }e
kontrolisati APG.

EKSPERTSKA MISIJA EVROPSKE KOMISIJE U JP EPS-U

Promenom propisa 
do nezavisnog regulatora

ODR@AN REDOVAN SASTANAK SG CME

JP EMS potpuno usagla{en sa svim standardima
iz poglavqa 8 ENTSO-E RGCE Operativnog priru~nika
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K
opaonik biznis
forum“ i ove godi-
ne je okupio veliki

broj privrednika, pred-
stavnika vlasti, ambasa-
dora, bankara, ekonomi-
sta i stru~waka iz ze-
mqe i regiona. Radni na-
ziv skupa bio je “Odr`i-
ve reforme za odr`iv
razvoj”, a u ulozi organi-
zatora bili su Savez
ekonomista Srbije (SES)
i Udru`ewe korporativ-
nih direktora Srbije.

Forum je otvorio pre-
mijer Mirko Cvetkovi},
koji je rekao da }e Srbi-
ja ve} u prvoj polovini
ove godine biti na nivou
pre krize i da }e plani-
rane reforme unapredi-
ti privredni ambijent.
Naglasio je i da }e se
Vlada zalagati za sta-
bilnost cena i da }e pru-
`iti podr{ku poqopri-
vredi, prehrambenoj in-
dustriji, izvoznim pri-
vrednim granama kao i
zaustavqawu nezaposle-
nosti.

Tako|e, Premijer je
istakao da }e Vlada vo-
diti ra~una o najugro`e-
nijem sloju gra|ana i na-
veo je primer cene stru-

je, za koju je rekao da mo-
ra biti ekonomska kate-
gorija, ali da ne sme
ugroziti standard najsi-
roma{nijih. Cvetkovi}
je naveo da }e taj prin-
cip va`iti i kada su u
pitawu cene drugih ener-
genata, kao i poqopri-
vrednih proizvoda. (Po-
ve}awe `ivotnog stan-
darda stanovni{tva, za-
ustavqawe rasta neza-
poslenosti, razvoj poqo-
privrede, stabilnost ce-
na i podr{ka razvoju re-
alnog sektora.)

Na forumu je odr`ana
i panel diskusija “Inve-
sticije u energiju vetra” i
u woj su, izme|u ostalih,
u~estvovali predstavni-
ci Srpskog udru`ewa za
energiju vetra (SEWEA),
savetnik prvog potpred-
sednika Vlade Srbije
Dragutin Matanovi}, na-
~elnik slu`be za pravne
i regulatorne poslove
pri Evropskoj asocijaciji
za energiju vetra (EWEA)
Jakopo Mokija i regio-
nalni direktor “Xeneral
elektrika” Neven Peco-
ti}. Maja Turkovi}, pred-
stavnica Srpskog udru-
`ewa za energiju vetra,
rekla je da se Srbija pot-
pisivawem Energetskog
sporazuma sa Evropskom
energetskom zajednicom
obavezala da postepeno
prelazi na obnovqive
izvore energije. Ona je
dodala da kompanije oku-
pqene u SEWEA `ele da
ulo`e 1,5 milijardi evra
u izgradwu vetroparkova
u Srbiji, ali je kao pro-
blem navela nacrt Zako-
na o energetici koji ne
sadr`i neophodne odred-
be koje bi omogu}ile
gradwu vetroparkova i

realizaciju drugih zna-
~ajnih investicija u obno-
vqive izvore energije u
Srbiji.

Ocena u~esnika, po-
sle tri dana razgovora,
sastanaka i panel disku-
sija je da bez industrija-
lizacije Srbije nema
privrednog rasta. Pred-
sednik Udru`ewa korpo-
rativnih direktora Sr-
bije, Toplica Spasojevi}
izjavio je da je “prihva-
}en novi model privred-
nog rasta Srbije baziran
na proizvodwi, izvozu i
aktivirawu doma}e
{tedwe, kako iz bankar-
skog sektora, tako i sek-
tora osigurawa”. Istak-
nuto je i da bi poqopri-
vreda mogla da bude iz-
vozna i razvojna {ansa
Srbije, ali je za to neop-
hodno redefinisawe
agrarne politike i ve}a
pomo} dr`ave.

Naravno, u~esnici i
gosti „Srpskog Davosa“ ni
ove godine nisu propusti-
li {ansu da se oprobaju u
zimskim sportovima, ali
i drugim aktivnostima
uprili~enim izme|u sa-
vetovawa i panel disku-
sija.

POSLOVNA POLITIKA

REGULATORNI ODBOR ENERGETSKE ZAJEDNICE U ATINI

Izabrani predsedavaju}i radnih grupa
Na sastanku Regulatornog odbora Energetske zajednice u Atini izabrani

su predsedavaju}i radnih grupa ovog tela za period 2011 - 12. Kako je saop{te-
no iz sekretarijata Energetske zajednice, Nenad Stefanovi}, ekspert Agen-
cije za energetiku Republike Srbije, “nastavi}e uspe{no predsedavawe rad-
nom grupom za elektri~nu energiju i u naredne dve godine”.

Predsedavawe radom grupom za implementaciju aukcione kancelarije pro-
du`eno je Georgiosu Kucukosu iz gr~ke regulatorne agencije RAE, dok }e na
~elu radne grupe za gas ostati i naredne dve godine Mihael Tomadakis
(RAE), uz novog kopredsedavaju}eg, Vin}enza ]ofa iz italijanskog regulator-
nog tela. Edin Zametica (DERK BiH) }e i u naredne dve godine predsedavati
radnom grupom za potro{a~e. Direktor sekretarijata EZ Slav~o Nejkov opi-
sao je na atinskom sastanku zna~aj energetskih regulatora u uspe{nom sprovo-
|ewu ciqeva Energetske zajednice metaforom da su “regulatorna pravila
meso na kostima liberalizacije” energetskog tr`i{ta.

Odr`an „Kopaonik biznis forum“
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R
edakcija internet ~aso-
pisa Balkanmagazin,
pod pokroviteqstvom

Ambasade Kraqevine Nor-
ve{ke, organizovala je, u be-
ogradskom Medija centru,
okrugli sto pod nazivom „Ob-
novqivi izvori energije –
put do energetske nezavi-
snosti“. Skup je odr`an u
sklopu projekta „3E – energi-
ja, ekonomija, ekologija“.

Uvodni~ari u diskusiju
bili su prof. dr Nikola
Rajakovi}, dr`avni sekre-
tar u Ministarstvu rudar-
stva i energetike Vlade Sr-
bije, Dragan Vlaisavqei-
vi}, direktor Direkcije za
trgovinu elektri~nom ener-
gijom u JP EPS, i Milo{
Mladenovi}, izvr{ni di-
rektor za upravqawe i tr-
`i{te JP Elektromre`e Sr-
bije.

Razgovaralo se o zna~aju
obnovqivih izvora energije
za energetsku nezavisnost
zemqe, o tome ko gubi, a ko
zara|uje na struji iz obno-
vqivih izvora, uticaju al-
ternativnih izvora energije
na ra~un za utro{enu struju
i ukazano je na postoje}e
probleme i mogu}a re{ewa.

Profesor Rajakovi} na-
glasio je da je za uspe{no za-
dovoqewe energetskog bi-
lansa bitno da se postigne
komplementarnost konven-
cionalnih i obnovqivih iz-
vora energije, kao i da OIE
mogu predstavqati {ansu za
mlade preduzetnike.

Dragan Vlaisavqevi} go-
vorio je o va`nosti racio-
nalne i efikasne potro{we
elektri~ne energije i uka-
zao na problem pove}awa
tro{kova usled zakonske

obaveze EPS da otkupquje
elektri~nu energiju iz OIE.

Milo{ Mladenovi}, iz-
vr{ni direktor za upravqa-
we i tr`i{te JP EMS, govo-
rio je o OIE u {irem kontek-
stu. Ukazao je na nedovoqno
razvijenu javnu svest o toj te-
mi, kao i na ~iwenicu da de-
regulacija energetskog sek-
tora i integracija OIE u

energetski sistem imaju svo-
je prednosti i rizike, ali
da je, u svakom slu~aju, ciq
da se integri{e {to vi{e
OIE. 

Okrugli sto je privukao
veliki broj zainteresova-
nih, a projekat 3E nastavi}e
se raspravom na temu depo-
nija.

M. Bogi}evi}

POSLOVNA POLITIKA

P
D „Elektroistok izgrad-
wa“ u~estvova}e u projek-
tu izgradwe 110 kV dale-

kovoda u Makedoniji. To Pri-
vredno dru{tvo je, kao deo kon-
zorcijuma sa „Elektromonta-
`om“, pobedilo na me|unarod-
nom tenderu, koji je raspisao
MEPSO - makedonski operator
prenosnog sistema, a po stan-
dardima Svetske banke koja

kreditno finansira te poslo-
ve. Vrednost tog projekta je dva
miliona i 300 hiqada evra.

U podeli posla me|u ~lani-
cama konzorcijuma, „Elektroi-
stok Izgradwa“ zadu`ena je za
projektovawe i sve radove koji
se ti~u rekonstrukcije poqa na
trafostanicama.

Projektom je obuhva}ena iz-
gradwa dvostrukog 110 kV voda;

postoje}i dupli 110 kV vod koji
iz TS „Bitole 2“ ide u TS „Bito-
lu 3“ se preseca zbog uvo|ewa u
TS „Bitolu 4“. Realizacija tog
voda je takva da se ka TS „Bito-
la 4“ vodi kao nadzemni dvo-
struki vod u du`ini od 10 kilo-
metara, a na 600 metara od Tra-
fostanice prelazi u dupli ka-
bal. Ta investicija obezbedi}e

formirawe energetskog prste-
na u regionu Bitoqa. Paralel-
no se radi u TS „Bitola 3“ – me-
wa se visokonaponska oprema;
oprema se nabavqa i komplet-
no se opremaju dva dalekovod-
na poqa 110 kV u TS „Bitola 4“. 

Uspe{no okon~awe tog pro-
jekta veoma je va`an za MEPSO
zbog dobijawa zajma od Svetske
banke za izgradwu 400-kilo-
voltnog dalekovoda od make-
donske granice do [tipa du`i-
ne 70 kilometara.

Taj projekat je omogu}io da
se obnove stare veze makedon-
skog „MEPSO“ i „Elektroisto-
ka“, a danas sa EMS-om i „Elek-
troistokom Izgradwom“, i sve u
ciqu preno{ewa iskustava do
kojih su na{a preduze}a do{la
u prethodnom periodu rade}i
na razli~itim investicionim
projektima u Srbiji.

Delegacija „Elektroistok
Izgradwe“ posetila je 9. marta
i Crnu Goru, ta~nije Preduze}e
koje se bavi prenosom elek-
tri~ne energije - CEPSA. U de-
legaciji su bili direktor
Elektroistok Izgradwe Radi-
{a Kosti} sa saradnicima.
Ciq posete bilo je preno{ewe
iskustava i znawa, kao i zbog
mogu}e poslovne saradwe.

S. Stankovi}
M. Bogi}evi}

OKRUGLI STO U MEDIJA CENTRU

Obnovqivi izvori energije – put do energetske nezavisnosti

ELEKROISTOK IZGRADWA OSVAJA TR@I[TA U REGIONU

„Izgradwa“ gradi u Makedoniji

Saradwa EMS i MEPSO
Predstavnici MEPSO, makedonskog operatora prenosnog sistema, bili su po~etkom marta u

poseti JP EMS. Povod je bila me|udr`avna saradwa dve kompanije koja se naro~ito ogleda u ve-
likim investicionim projektima od kojih }e koristi imati ceo region.

Ispred JP EMS, makedonske kolege primili su generalni direktor dr Milo{ Milankovi},
izvr{ni direktor za upravqawe i tr`i{te Milo{ Mladenovi} i izvr{ni direktor za inve-
sticije Vladimir Milankov. Makedonsku delegaciju predvodio je generalni direktor Dejan Bo-
{kovski. 

Na sastanku je posebno bilo re~i o projektu izgradwe 400 kV interkonektivnog dalekovoda
Ni{ – Leskovac - makedonska granica – [tip. JP EMS realizuje deo projekta od Ni{a do make-
donske granice i taj deo je u zavr{noj fazi. O~ekuje se da makedonski partneri na prole}e za-
po~nu radove na dalekovodu od makedonske granice do [tipa. Stru~waci iz JP EMS pru`i}e
tehni~ku podr{ku makedonskim kolegama i podeli}e sa wima iskustva i tokom realizacije pro-
jekta sa makedonske strane.

Saradwa dve kompanije bi}e unapre|ena potpisivawem Sporazuma o tehni~koj saradwi, koji
je trenutno u fazi dorade. Tako|e, dogovoreni su i budu}i susreti kojima }e prisustvovati i
predstavnici ostalih operatera prenosa iz regiona. U~esnici tih susreta }e razmewivati isku-
stva, razgovarati o stru~nim temama, a bi}e vremena i za sportska nadmetawa.

M. B.
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D
ru{tvena odgovornost dr-
`avnih preduze}a podrazu-
meva se, me|utim, ukoliko

jedno javno preduze}e na vrlo {i-
rokoj osnovi postavi program
obrazovawa, stru~nog usavr{ava-
wa, unapre|ewa znawa sopstve-
nih zaposlenih, ali i mladih ka-
drova koji to nisu, tada je zbiqa
re~ o vrlo odgovornom pona{awu.
JP EMS upravo to ~ini u veoma
ozbiqnoj dugogodi{woj kampawi.
Kreator i realizator tog posla je
prof. dr Dragoslav Peri}, sa-
vetnik generalnog direktora
EMS-a, uz svesrdnu pomo} Marine
Tomovi}, rukovodioca Centra za
qudske potencijale i op{te po-
slove.

- Pravilnik o stru~nom osposo-
bqavawu, usavr{avawu i obrazo-
vawu u JP EMS usvojen je u septem-
bru pro{le godine i wime je ta
oblast dosta dobro i {iroko ob-
ra|ena. Ure|ena su pravila stru~-
nog osposobqavawa, usavr{ava-
wa i obrazovawa pripravnika i
zaposlenih (u sklopu toga postoji
vi{e kategorija – internih kurse-
va, standardne obuke koju „kupuje-

mo“ od drugih, veoma specijalizo-
vanih i stru~nih seminara i ko-
ferencija do obrazovawa zapo-
slenih za peti stepen i do fakul-
tetskih zvawa). Me|utim, Pravil-
nik sadr`i i odeqak koji govori
o mldim qudima van EMS-a - Raz-
voj karijere u~enika i studenata u
EMS-u. Taj deo podrazumeva celo-
vit sistem – od stru~nih praksi
do izrade master radova. Pravil-
nikom razlikujemo stru~nu praksu
1, koju organizujemo u Preduze}u u
jednom letwem mesecu posle pret-
posledwe godine {kolovawa, i
stru~nu praksu 2, koju organizuje-
mo u trajawu tri meseca u posled-

woj godini {kolovawa. Sli~nim
metodom organizujemo i izradu
master rada. Time doprinosimo
stvarawu visokostru~nih kadro-
va, a imamo i uvid u tri bitne
obrazovne godine i priliku da
pratimo pa i biramo najvrednije, -
isti~e prof. dr Peri}, i nasta-
vqa: - Ostvarili smo veoma dobru
saradwu sa Centrom za razvoj ka-
rijere Beogradskog univerziteta.
Osim toga, predvidelo smo za te
mlade qude naknadu u vrednosti
od 20 do 60 posto potencijalne
plate u na{oj kompaniji. U Predu-
ze}u postoji zna~ajan stru~ni i
nau~ni kwi`evni fond, ali i una-
pre|iva|emo ga {to zna~i da na{
bibliotekar priprema bibliote-
ku.

Profesor Peri} isti~e da
stru~nu praksu poha|a relativno
mali broj probranih qudi – wih
desetak – dvadeset. Praksu oba-
vqaju u EMS-ovim pogonima pre-
nosa. Ciq je kvalitet, a ne kvan-
titet, kao i preno{ewe korpora-
tivnog duha mladim kadrovima.
Uostalom, dosad razli~ite obli-
ke stru~nog unapre|ivawa na vi-
soko{kolskom nivou prati 52, a
80-tak druge oblike usavr{ava-
wa.

- Pravqewe godi{weg plana
podrazumeva i osmi{qavawe in-
ternih kurseva, {to je mo`da ma-
li, ali koristan korak napred.
Nastojimo da tako koncipiramo
planove i programe da visoko-
stru~ni kadrovi imaju interes da

UNAPRE\EWE STRUKE

PROGRAMI OBRAZOVAWA, USAVR[AVAWA, UNAPRE\EWA ZNAWA I STA@IRAWA U EMS-u

Budu}nost u visokostru~nim kadrovima

Vlada Srbije dala saglasnost
na Program poslovawa JP EMS

Vlada Republike Srbije donela je 10. marta re{ewe kojim se da-
je saglasnost na Program poslovawa Javnog preduze}a „Elektromre-
`a Srbije“ za 2011. godinu.

Program poslovawa je usvojio Upravni odbor JP EMS na sednici
od 28. februara 2011 godine.

Pravilnik o stru~nom osposobqavawu, usavr{avawu i obrazo-
vawu u JP EMS omogu}ava {iroku bazu unapre|ivawa, ali i iz-
bora kadrova, smatra prof. dr Dragoslav Peri}, savetnik gene-
ralnog direktora EMS-a

Prof. dr Dragoslav Peri} i Marina Tomovi}
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ostanu u Preduze}u. U svemu tome
nastojimo da prona|emo zajedni~-
ku meru kako bismo ostvarili do-
bar uvid u razvoj kadrova. Bi}e
nam potrebne mo`da dve godine
kako bismo razvili dobar, potpun
algoritam uvida u razvoj kadrova
jer to obuhvata mnogo elemenata –
od zalagawa u razli~itim obli-
cima stru~nog usavr{avawa i una-
pre|ewa, preko kori{}ewa stru~-
ne biblioteke do li~nih napora,
samostalnog unapre|ewa i razvoj-
nih inicijativa, - ka`e profesor
Peri}. Zarad boqeg organizova-
wa, ostvarivawa i „pra}ewa“
stru~nog usavr{avawa i prakse,
formirana su i dva vi{e~lana
komiteta – Komitet za obrazova-
we i stru~no usavr{avawe i Ko-
mitet za unapre|ewe zaposle-
nih.Godi{wi plan zadatak je za
Slu`bu za razvoj qudskih poten-
cijala i stru~no usavr{avawe za-
poslenih kao i Komiteta za stru~-
no usavr{avawe. Pro{le godine u
EMS-ovom pragramu u~estvovala
su i dva strana dr`avqanina, a
ove godine prvi put se priprema
petodnevna ekskurzija po elek-
troenergetskom sistemu. Ciq je
da se prakti~no upoznaju sve faze
radnog procesa u elektroenerget-
skoj oblasti.

Dva pripravnika obavila su
prvi deo obuke. EMS-ovi stru~wa-
ci pismeno su se obra}ali sred-
wim {kolama u Novom Sadu, Va-
qevu, Boru, Beogradu. Birana su
po ~etiri sta`era po pogonu pre-
nosa. Procedura podrazumeva pot-
pisivawe ugovora o {estomese~-
nom sta`u. Posle obavqenog sta-
`irawa, sta`isti pola`u stru~-
ni ispit i posle }e mo}i da budu
monteri. Budu li se isticali, bu-
du li kvalitetni u vreme sta`i-
rawa, EMS }e ih imati u vidu kad
se bude otvorilo radno mesto.
Svakako, ideja nije da se kadrovi
dovode u Beograd, ve} da zainte-
resovani iz Beograda idu u druge
pogone prenosa gde se stvori po-
treba. EMS traga za monterima, a
oni, s druge strane, prolaze sta`,
sti~u polo`en ispit i bi}e u bazi
podataka na{eg Preduze}a. Ko-
rist je, dakle obostrana, isti~e
Marina Tomovi}.

P. Batini}

N
ajboqih 15 svr{enih sred-
wo{kolaca ET[ „Stari
grad“ iz Beograda, susreli

su se sredinom marta sa predstav-
nicima JP EMS, a povod je bio
Program za stru~no osposobqava-
we i obavqawe pripravni~kog
sta`a. Program je usvojen na osno-
vu Pravilnika o stru~nom osposo-
bqavawu, usavr{avawu i obrazo-
vawu u JP EMS

JP EMS, koje je i do sada dobro
sara|ivalo sa elektrotehni~kim
{kolama, pru`i}e priliku svr{e-
nim sredwo{kolcima sa najve}im
prosekom ocena i koje je {kola
predlo`ila, da u Preduze}u oba-
ve pripravni~ki sta` od {est me-
seci. Posle tog perioda, u kome }e
primati pripravni~ki dohodak,
polaga}e ispit za stru~nu licen-
cu. Program se odnosi na monter-
ske i elektromonterske poslove i
obuhvati}e pogone Beograd, Novi
Sad, Vaqevo, Kru{evac i Bor.
Ova saradwa podstaknuta je po-
slovnom politikom JP EMS da bi
monteri 21. veka trebalo da budu
visokoobrazovani.

Predlo`ene biv{e sredwo-
{kolce, primili su Milovan An-

dri}, ~lan Komiteta za obrazova-
we i stru~no usavr{avawe i Nata-
{a Stani{i}, ispred Centra za
qudske potencijale i op{te poslo-
ve. Andri} ih je tom prilikom upo-
znao sa ulogom, zna~ajem i osnovnom
delatno{}u JP EMS, a zatim im
predo~io prirodu elektromonter-
skog posla i obaveze koje ih o~ekuju
ako budu anga`ovani. Pre poziva za
obavqawe pripravni~kog sta`a,
svi }e obaviti obavezne stroge le-
karske preglede. 

Taj susret kandidati su isko-
ristili da se izjasne u kojem pogo-
nu `ele da budu anga`ovani. Naj-
vi{e je bilo zainteresovanih da
postanu ~lanovi DV ekipe Pogona
prenosa Beograd, a neki su se
opredelili za pogone u unutra-
{wosti. Kriterijum za raspore|i-
vawa su prosek ocena u {koli i
uspe{no obavqen lekarski pre-
gled.

Takva saradwa nastavi}e se i
sa elektrotehni~kim {kolama u
unutra{wosti, ~ijim }e svr{enim
u~enicima tako|e biti pru`ena
prilika da steknu stru~nu licen-
cu u JP EMS.

M. V. – M. B.

UNAPRE\EWE STRUKE

STRU^NO OSPOSOBQAVAWE U JP EMS

Pripravni~ki sta`
i stru~na licenca

Saradwa sa elektrotehni~kim {kolama u Srbiji

Prvi susret s EMS-om: svr{eni u~enici elektrotehni~ke {kole
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P
rezentacija „Program daqe
implementacije SAP re{e-
wa u JP EMS za period 2011

- 2015. godine“ odr`ana je sredi-
nom marta, u sali 302 poslovne
zgrade JP EMS. SAP (Sistemi,
Analize, Proizvodi) - nema~ka je
kompanija koja je lider na poqu
kompleksnih poslovnih aplika-
tivnih re{ewa za veliki broj in-
dustrijskih grana. 

Du{an Rado{evi}, direktor
sektora za uvo|ewe SAP, i SAP
menaxer @eqko An|i}, predsta-
vili su zaposlenima i rukovod-
stvu EMS predstoje}e korake u
procesu implementacije SAP re-
{ewa, objasnili prioritete i po-
trebe i kratko se osvrnuli na ve}
u~iweno. 

@eqko An|i} je podsetio da
je SAP lider u poslovnim i in-
formati~kim re{ewima. Ta kom-
panija ima veliki broj renomira-
nih korisnika u svetu i Srbiji. On
je izneo kratak pregled projekta -
programa koji SAP predla`e kao

adekvatno re{ewe za EMS. Re{e-
we se zasniva na ~vrstim osnova-
ma SAP ERP sa ra~unovodstvenim
funkcijama svetske klase, loka-
lizovanim tako da odgovaraju
pravnim i ra~unovodstvenim zah-
tevima u Srbiji, oboga}enim
funkcijom za upravqawe imovi-
nom preduze}a (Enterprise Asset
Management - EAM). Sistem je pri-
lago|en linearnim resursima (vi-
sokonaponska mre`a) i ~vori{ti-
ma (transformatorske stanice i
druga mre`na ~vori{ta). SAP, ta-
ko|e, nudi vode}e solucije u obla-
sti integracionih platformi sa
SAP NetWeaver re{ewem.

An|i} je dodao da predla`u
SAP re{ewa u EMS organizovana
u obliku programa. Program }e se
sastojati od tri projekta, koji }e
pomo}i EMS-u da usvoji i upotre-
bqava napredna re{ewa posebno
osmi{qena za preduze}a koja se
bave sistemima prenosa elek-
tri~ne energije i tr`i{tem elek-
tri~ne energije. Projekti se odno-

se na uspostavqawe funkcional-
nosti u poslovawu, pre svega u
oblasti finansija, ali i u domenu
nabavke i magacinskog poslova-
wa, prodaje, izve{tavawa, i dru-
gog.

Direktor sektora za uvo|ewe
SAP Du{an Rado{evi} podrob-
nije je predstavio organizaciju i
metodologiju predstoje}eg projek-
ta i objasnio uloge organa koji }e
ga sprovoditi. Posebno je nagla-
sio va`nost saradwe menaxmenta
i zaposlenih u EMS i SAP stru~-
waka. Istakao je da }e se wiho-
vom neprestanom interakcijom,
kao i prilago|avawem i testira-
wem softvera do}i do re{ewa
koje odgovora potrebama kompani-
je. Kao faktore uspeha naveo je
ukqu~ivawe menaxmenta, opti-
malni EMS- SAP miks resursa i
stru~no upravqawe projektom.
Rado{evi} je istakao da se nijed-
na instalacija SAP re{ewa u ne-
ki sistem nije pokazala neuspe-
{nom.

Milanka Maksimovi}, projek-
tant informacionih sistema u
Centru za informacione sisteme
JP EMS, rekla je posle prezenta-
cije da smatra kako }e uvo|ewe
SAP re{ewa unaprediti poslova-
we i funkcionisawe Preduze}a.
Ona je podsetila da su ciqevi bu-
du}eg projekta - Realizacija pou-
zdane informacione podr{ke
zbog efikasnog i efektivnog
upravqawa resursima i poslov-
nim procesima Preduze}a - inte-
gracija i standardizacija poslov-
nih procesa i procedura, usposta-
vqawe sistema kontrole i una-
pre|ewe procesa dono{ewa odlu-
ka.

Mr Neboj{a Lap~evi}, pomo}-
nik izvr{nog direktora za IT i
TK, imenovan je za tzv. Sponzora
projekta, ~ija }e uloga biti da
maksimalno operacionalizuje
uvo|ewe SAP, bude direktni
link ka najvi{em poslovodstvu i
re{ava potencijalne probleme
pri implementaciji na relaciji
SAP-EMS. 

Milo{ Bogi}evi}

PREZENTACIJA SAP PROJEKTA U EMS SREDINOM MARTA

Primena najnaprednijih softverskih re{ewa
SAP, nema~ka kompanija - lider na poqu kompleksnih po-
slovnih aplikativnih re{ewa, predstavila „Program daq-
we implementacije SAP re{ewa u JP EMS za period 2011 -
2015. godine“

SAP: vode}a re{ewa u oblasti integracionih platformi
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B
a{ ovaj trenutak je vrlo
zna~ajan jer su poslovi koje
smo planirali i koje bi tre-

balo zavr{iti u teku}oj godini
veoma va`ni i kompleksni.

Govorim o novim informacio-
nim sistemima, ali i novim tehno-
logijama koje planiramo da im-
plementiramo. Na{a delatnost
mo`e da se opi{e kao informa-
ti~ka podr{ka poslovnim proce-
sima i to u oblasti aplikativnog
softvera (razvojem sopstvenih i
implementacijom gotovih re{e-
wa) i sistemske podr{ke (razvoja
i odr`avawa ra~unarske mre`e,
servisa i hardverske infra-
strukture). I u jednom, i u drugom
domenu puno je planirano u ovoj
godini, - po~iwe razgovor Vladan
Panti}, rukovodilac Centra za
informacione sisteme.

- Konkretno, u domenu aplikativ-
nog softvera: o~ekuje se inovirawe
poslovnog informacionog sistema
i to uvo|ewem SAP re{ewa, a tako-
|e i uvo|ewe nekih sasvim novih
aplikacija u oblastima koje do sada
nisu bile „pokrivene“ na odgovara-
ju}i na~in. Pre svega, radi se o si-
stemu za upravqawe imovinom i
odr`avawe (EAM – Enterprise Asset
Management) i sistemu za upravqa-
we dokumentima (DMS - Document
Management System). To je zna~i, je-
dan segment, - ka`e Panti} i nasta-
vqa:

- Drugo, kad govorimo o aplika-
tivnoj podr{ci, treba spomenuti
razvoj i odr`avawe delova posto-
je}eg sistema koji }e ostati izvan
SAP re{ewa. To podrazumeva re-
dovno pra}ewe rada aplikacija i
modifikacije u skladu sa zahte-
vima korisnika i va`e}om zakon-
skom regulativom. Tako|e, u po-
sledwe vreme dobijamo dosta zah-

teva od strane Poslovodstva za
aplikacijama pomo}u kojih bi se
na lak i jednostavan na~in prati-
lo poslovawe firme. U tom pogle-
du realizovana je aplikacija za
pra}ewe javnih nabavki, a zahte-
vi postoje u vezi sa pra}ewem ugo-
vora i izradom plana poslovawa.

Dakle, oba segmenta su prepo-
znata – i odr`avawe starog i pri-
mena novog.

Vizija je da se stvori ono {to
se na engleskom zove Competence
Centre {to zna~i da se postoje}i
kadrovi obu~e da sami odr`avaju
nove aplikacije – mislim i na
SAP, i na EAM, i na DMS, - isti~e
Panti}. Govore}i o sistemskoj po-
dr{ci, on isti~e:

- Nastojimo da pratimo nove
tehnologije, konkretno koncept
vizuelizacije – cloud computing,
koja je izraziti trend u domenu
ra~unarstva. Sve budu}e sisteme
`elimo da implementiramo na
virtuelnoj infrastrukturi.

U proteklom periodu sklopili
smo kompanijski ugovor sa Majkro-
softom kao i ugovor o licencira-
wu wegovih wegovih proizvoda.
To nam obezbe|uje niz pogodnosti
– izme|u ostalog i partnerski od-
nos s Majkrosoftom kroz tzv. Pre-
mier Support uslugu. Tom uslugom
obezbe|ena je podr{ka stru~waka
Majkrosofta kod implementacije
novih tehnologija i servisa.

S, druge strane, u 2010. godini
mnogo je u~iweno u sre|ivawu sta-
wa u oblasti ra~unarskih resur-
sa, prevashodno dono{ewem Pra-
vilnika o kori{}ewu ra~unara sa
~ijom }e sadr`inom, ovih dana, i
zvani~no biti upoznati svi zapo-
sleni. Uvedena je jedinstvena
adresa podrska@ems.rs preko koje
svaki zaposleni mo`e da po{aqe

zahtev za re{avawem odre|enog
problema koji ima u radu. Ovom
prilikom bih apelovao da se {to
vi{e koristi ovakav na~in komu-
nikacije, - ka`e Panti}.

Po~etkom 2011. potpisan je
Ugovor o odr`avawu hardvera –
serverske opreme. Obuhva}eni su
svi serveri neophodni za funkci-
onisawe tehni~kih i poslovnih
sistema. Taj Ugovor izuzetno je
zna~ajan zbog na{e sve ve}e zavi-
snosti od ra~unarske opreme, kao
i potrebe za wenim neprekidnnim
i pouzdanim radom. O~ekujem da u
skorije vreme sklopimo sli~an
ugovor vezan za mre`nu opremu
~ime bi zaokru`ili segment odr-
`avawa, a ukupnu pouzdanost po-
digli na jo{ vi{i nivo.

Panti} isti~e da je „konstanta
kadrovski momenat“, nedostatak i
odliv kadrova:

- Poslovodstvo je to prepozna-
lo. O~ekujem napredak u narednom
periodu jer nas o~ekuju veliki po-
slovi - zakqu~uje Panti}.

Predrag Batini}

ITNERVJU

VLADAN PANTI], RUKOVODILAC CENTRA ZA INFORMACIONE SISTEME

Niz inovacija u 2011. godini
O~ekuje se inovirawe poslovnog informacionog sistema
uvo|ewem SAP re{ewa, kao i sistema EAM i DMS

Vladan Panti}: veliki zadaci pred
Centrom za informacione sisteme
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J
apanska nuklearna kriza, iza-
zvana zemqotresom, cunamijem
i, usled toga, pregrevawem

svih {est nuklearnih reaktora
elektrane Fuku{ima, eskalirala je
posle naloga vlasti da se evakui{e
stanovni{tvo u krugu do 30 kilome-
tara oko centrale. Situaciju ote-
`ava ~iwenica da su zbog sna`ne
radijacije radnici koji rade na sa-
naciji reaktora morali da budu eva-
kuisani.

U eksplozijama i po`arima te-
{ko je o{te}eno ~etiri od ukupno
{est reaktora, a izmereno zra~ewe
hiqadama puta je ve}e od dozvoqe-
ne koli~ine kojoj jedna osoba tokom
cele godine sme da bude izlo`ena.
Iz drugog reaktora u more curi vi-
sokoradioaktivna voda zbog velike
pukotine u bazenu za hla|ewe odlo-
`enog radioaktivnog materijala.

Strahuju}i od pogubnih posledica
{irewa radioaktivnog oblaka, hi-
qade stanovnika napu{ta Tokio.

Nuklearnu krizu prati sve
ozbiqnija humanitarna kriza. Mi-
lioni Japanaca danima su bez pija-
}e vode i elektri~ne energije, a
Elektrodistribucija Japana naja-
vquje daqe redukcije struje {irom
severoistoka zemqe.

Me|unarodna agencija za atom-
sku energiju ocenila je da je nesre}a
u elektrani Fuku{ima najozbiqni-
ja globalna atomska havarija od ne-
sre}e u ^ernobiqu pre 25 godina.

Porazne ~iwenice prirodne i
tehnolo{ke katastrofe:

* 12.000 qudi je poginulo, prema
saop{tewu policije

* gotovo 18.000 osoba vode se kao
nestale

* 2.228 osoba je povre|eno
* 556.132 osobe su evakuisane
* 2.700 centara za privremeni

sme{taj je otvoreno
* 621.439 zgrada ili ku}a nema

struju
* 1.600.000 zgrada ili ku}a nema

vodu
* 80.422 zgrade ili ku}e su o{te-

}ene
* 4.798 zgrada ili ku}a je potpuno

uni{teno
* 80.000 vojnika i policajaca an-

ga`ovano je na spasavawu
* 112 zemaqa ponudilo je pomo}

Japanu
* 100 milijardi dolara je {teta,

po dosada{wim procenama
* 34,6 milijardi dolara ispla-

ti}e kompanije za osigurawe gra-
|anima

ME\UNARODNA PANORAMA

U
nema~kom gradu Ha-
noveru odr`an je,
od 1. do 05. marta,

sajam informatike, te-
lekomunikacija i auto-
matike „CeBIT 2011“. Na
najve}em sajamu te vrste
u Evropi predstavnici
JP EMS obi{li su {tan-
dove vode}ih svetskih
proizvo|a~a hardverske
opreme i softvera.

Kompletan spektar IT
proizvoda i usluga bio je
razvrstan u ~etiri kori-
sni~ki orijentisane kate-
gorije: istra`ivawe i no-
ve tehnologije, pametan
stan, veb i mediji, zvuci i
igre. Prikazana su efika-
sna i sigurna re{ewa za
profesionalnu primenu u

malim i sredwim predu-
ze}ima, kao i u velikim
svetskim kompanijama.
Zna~ajan deo sajamske po-
nude bio je posve}en i
ICT re{ewima za javnu
upravu i zdravstvenu za-
{titu. Posebna pa`wa po-
sve}ena je konceptu virtu-
elizacije ra~unarske in-
frastrukture kao pravca
kojim se kre}e savremeni
IT.

Utisak je da proizvo-
|a~i ra~unarskog hardve-

ra insistiraju na re{e-
wima koja uti~u na sva-
kodnevni `ivot, a pokri-
vaju sve aspekte ku}nog
umre`avawa s posebnim
naglaskom na bezbed-
nost, energetsku efika-
snost, komfor i zabavu.
Posebno bi trebalo ista-
}i promewive na~ine ko-
ri{}ewa medija s foku-
som na mobilne aplika-
cije.

Uporedo sa sajmom, u
Kongresnom centru, odr-

`avane su prezentacije i
predavawa o konkretnim
re{ewima iz najsavreme-
nijih oblasti informa-
tike i telekomunikacija.

EMS poma`e prijateqskom Japanu
Javno preduze}e Elektromre`a Srbije ukqu~ilo se u {iroku akciju

pomo}i prijateqskom Japanu, kojeg je pogodila velika katastrofa.
Odlukom Upravnog odbora Preduze}a, EMS je Japanu, za sanaciju po-

sledica zemqotresa, cunamija i havarije u NE Fuku{ima, namenio mili-
on dinara koji }e biti prosle|en posredstvom Crvenog krsta Srbije.

NUKLEARNA KRIZA U JAPANU

Fuku{ima preti

U NEMA^KOM GRADU HANOVERU 

„CeBIT 2011“
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R
edovan remont dalekovoda
i trafostanica Pogona pre-
nosa Novi Sad obavqen je u

toku pro{le godine u celosti. Da-
lekovodi se redovno pregledaju, a
vanredni i urgentni kvarovi brzo
otklawaju. Problemi sa kojima se
i daqe suo~ava Pogon Novi Sad
svakako su kra|a dijagonala, a u
prethodnom periodu prenos ener-
gije bio je ometan i zbog nepovoq-
nih klimatskih uslova, napomiwe
u intervju za na{ list, direktor
Pogona Novi Sad Borislav
Azlen.

- Pro{la godina bila je veoma
specifi~na zbog dugih ki{nih pe-
rioda, te su remonti pojedinih po-
strojewa bili odlagani, odnosno
naknadno ura|eni. Najte`e je bi-
lo u februaru pro{le godine, ka-
da je ledena ki{a, koja je danima
padala, o{tetila za{titnu u`ad,
koji su padali preko provodnika
i izazvali kratke spojeve. Tada je
do{lo do ispada dalekovoda 110
kV u trafostanicama Novi Sad 3,

4 i 5, - ka`e Azlen i napomiwe da
je sva {teta blagovremeno sani-
rana, te da nije bilo dugih preki-
da u prenosu elektri~ne energije.

Jedan od problema s kojima
ste se prethodnih godina suo~a-
vali jesu ptice koje koriste na-
{e dalekovode kao mesta sa ko-
jih sle}u na okolne wive zbog
ishrane. Ta pojava naro~ito je
izra`ena na dalekovodima iz-
me|u Srbobrana i Ba~ke Palan-
ke. Kako ste se s tim izborili? 

- Dalekovod izme|u Srbobrana
i Ba~ke Palanke ima veliki broj
ispada tokom godine, jer ptice,
koje se privremeno nastawuju iz-
nad izolatora, izbacuju izmet, ko-
ji kada se navla`i, stvara pro-
vodne staze i tokom no}i dolazi
do ~estih ispada. Da bismo taj
problem re{ili, postavqamo tzv.
plasti~ne “{e{ire” iznad izola-
tora. 

Kra|a dijagonala i daqe
predstavqa problem. Koliko
ova pojava ote`ava rad na tere-
nu, kolika je materijalna {teta
time prouzrokovana i {ta Po-
gon Novi Sad ~ini po tom pita-
wu, kako bi barem sveo na mini-
mum broj kra|a?

- Najve}i problem koji imamo
zbog kra|a dijagonala jeste taj
{to se stubovi, usled ja~eg vetra,
lome i padaju, a za wihovu sanaci-
ju potrebno je minimalno oko ne-
dequ dana. To, zapravo i predsta-
vqa najve}i finansijski tro{ak.
Naime, ukradene dijagonale su
najmawa stavka u finsnasijskom
pogledu, jer kilogram dijagonale
ko{ta svega pet dinara, a stubovi
su neuporedivo skupqi. Najva-
`nije je, me|utim, {to i usled
kra|e dijagonala, obi~no uvek
imamo rezervno napajawe u mre-
`i, tako da se veoma retko de{a-
va da ima prekida u isporuci
energije. Pro{le godine ukradeno
oko 5,5 tona dijagonala, odnosno
1.372 metra. Devedesetih godina
ukradeno je vi{e od 25 tona dija-
gonala za godinu dana. 

Zbog gipkosti stubova daleko-
voda neophodno je redovno oba-
vqati antikorozivnu za{titu.
Poznato je da je s tim u vezi bilo
problema, jer su u~esnici, koji
nisu ispuwavali uslove i samim
tim nisu dobili posao, ulagali
`albe i obarali javne tendere. 

- Zbog toga {to je bilo nezado-
voqnih preduze}a koji su odbije-

INTERVJU

BORISLAV AZLEN, DIREKTOR POGONA NOVI SAD

Remont zavr{en, dijagonale i daqe na 
meti lopova, TS Novi Sad 3 sigurnije napaja

Vlada odobrila poskupqewe struje 
Vlada Srbije odobrila je poskupqewe struje od 1. aprila. Nova

cena struje za doma}instva bi}e 6,3 evrocenta po kilovat-~asu, a od
toga }e biti izuzeta oko 1,5 miliona doma}instava koja tro{e do 350
kilovat-~asova mese~no. 

Agencija za energetiku je procenila da struja za doma}instva u
Srbiji mo`e da poskupi maksimalno 13,5 posto i 15,1 posto za pri-
vredu. Prose~na cena struje u Srbiji trenutno iznosi pet dinara ili
4,8 evrocenti po kilovat-~asu, a za doma}instva 4,9 dinara ili 4,65
evrocenti po kilovat-~asu. 

Struja u Srbiji posledwi put je poskupela 1. marta 2010. godine u
proseku za 10 posto. 
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ni na javnim konkursima, a potom
se `alili, {to je za posledicu
imalo obarawe tendera, antiko-
rozivna za{tita pro{le godine
nije ura|ena, a velika suma novca,
izdvojena za te poslove, ostala je
neiskori{}ena. Ostaje nam da vi-
dimo kako }e pro}i slede}i ten-
der, nakon kojeg }emo znati da li
}e taj posao biti ura|en ove godi-
ne. Antikorozivnu za{titu dale-
kovodnih stubova potrebno je po-
stavqati, u proseku, svakih 20 go-
dina. Mi u na{em pogonu imamo
2160 km dalekovoda i oko 7.500
stubova, {to }e re}i da bi na 400
stubova godi{we trebalo uraditi
antikorozivnu za{titu - ka`e Bo-
rislav Azlen.

Novi Sad 3 jedina je trafo-
stanica u Pogonu Novi Sad koju
je NATO bombardovao i to u ~e-
tiri navrata. Kreditom Evrop-
ske banke za obnovu i razvoj ova
trafostanica je gotovo potpuno
rekonstruisana. [ta je ura|eno
do sada, a koji poslovi tek
predstoje?

- Rekonstrukcija TS Novi Sad
3, koju su obavqali radnici
“Elektroistok izgradwe”, “Ener-
gotehnike Ju`na Ba~ka”, “Elnos
BL” i “Best izgradwa”, po~ela je
2007. godine i zavr{ena relativ-
no brzo. Izgra|ene su relejne ku-
}ice, kablovska kanalizacija,
ugra|en je nov sistem upravqawa
i za{tite i nov razvod sopstvene
potro{we. Rekonstruisana su
razvodna postrojewa 400 kV 110
kV. Osim toga, ugra|en je nov tran-
sformator 400/110 kV, 300 MVA. U
drugoj fazi rekonstruisana je ko-
mandna zgrada. Kompletno je za-
mewena visokonaponska oprema u
RP 110 kV i RP 400 kV, ugra|en je
novi energetski transformator
400/110 kV, 300 MVA, i deo visoko-
naponske opreme RP 220 kV. Zame-
wene su primarne veze i koordi-
nacija izolacije u RP 110 kV u sa-
birnicama i popre~ne veze. Ugra-
|en je novi sistem upravqawa i
relejne za{tite, potom novi raz-
vod sopstvene potro{we 0,4 kV i
220 V, novi uzemqiva~ki sistem
trafostance. Izgra|eno je 12 re-
lejnih ku}ica za sme{taj ure|aja
upravqawa i za{tite, rekonstru-

isana je komandna zgrada i ugra-
|en novi protivpo`arni sistem.
Rekonstruisane su transportne
saobra}ajnice unutar trafostani-
ce. Ura|ena je antikorozivna za-
{tita celokupne ~eli~ne aparat-
ne i portalne konstrukcije, kao i
osvetqewe trafostanice. Na TS
Novi Sad 3 nismo rekonstruisali
sopstvenu potro{wu 20 kV. Kada
to bude ura|eno, onda mo`emo re-
}i da je ova trafostanica potpu-
no rekonstruisana.

Koliko je rekonstrukcija TS
Novi sad 3 uticala na snabdeva-
we potro{a~a, odnosno da li je
bilo prekida u napajawu?

Prekida u napajawu potro{a~a
elektri~nom energijom nije bilo,
oni su redovno snabdevani, {to i
jeste najve}i uspeh na{ih radni-
ka.

Treba naglasiti da se i za vre-
me ratnih dejstava jedini du`i
prekid u isporuci elektri~ne
energije, desio sa podru~jem Te-
merina, kada su gra|ani ne{to du-
`e od dva dana bili „bez struje“.
Me|utim, imaju}i u vidu da su da-
lekovodna i trafo poqa kom-
pletno bila o{te}ena, da su ka-
blovi prese~eni i sru{en jedan
deo postrojewa, pravi je uspeh na-
{ih radnika {to je i taj prekid

bio kratkortajan. 
Treba, tako|e, ista}i da je TS

Novi Sad 3 obnovqena u skladu
sa najnovijim tehni~ko-tehnolo-
{kim re{ewima za visokonapon-
sku opremu, upravqawe i relejnu
za{titu (SCADA sistem). Time
smo, uz znatno smawewe tro{ko-
va, obezbedili sigurnije napaja-
we celokupne prenosne i distri-
butivne mre`e na ovom podru~ju,
odnosno prenosnog sistema u ce-
lini.

Koje aktivnosti }e obele`i-
ti rad Pogona Novi Sad u nared-
nom periodu?

Osnovni poslovi pogona preno-
sa su pogon i odr`avawe elemena-
ta postoje}e prenosne mre`e na
podru~ju za koje smo zadu`eni. Po-
slovi redovnog odr`avawa koji
su planirani za ovu godinu bi}e i
ura|eni, kako bi sva oprema bila
u ispravnom stawu. Sve vanredne
poslove koji budu pred nama, s ob-
zirom na to da ih ne mo`emo pla-
nirati, ali ih mo`emo pribli`no
proceniti, nastoja}emo da obavi-
mo u {to kra}em i optimalnom ro-
ku, kako ne bi bilo problema i za-
stoja u radu i {to je najva`nije,
kako se to ne bi odrazilo na po-
tro{a~e elektri~ne energije.

Sawa Eker

INTERVJU

O
buka rukovalaca i dispe~e-
ra JP Elektromre`a Srbije
po~ela je 21. februara i

traja}e do kraja marta u hotelu
Norcev, na Fru{koj Gori. Obuci je
prisustvovalo oko 360 u~esnika,
a analiziran je veliki broj pro-
blemati~nih pogonskih doga|aja. 

Ideja organizatora obuke jeste
da se rukovaoci i dispe~eri upo-
znaju sa izmenama Uputstava i da,
analiziraju}i problemati~ne po-
gonske doga|aje, postignu da broj
takvih doga|aja bude umawen ili
potpuno izbegnut. 

Prvog dana obuke u~esnicima
su predo~ene novine u Uputstvima
i bezbednosni rizici, a potom su
predstavqani problemati~ni po-

gonski doga|aji. Osim toga, u~e-
snici obuke upoznali su se i sa
novinama u oblasti elektri~ne
za{tite postrojewa i pravilima
koja se odnose na bezbednost i
zdravqe na radu. 

Jo{ jedan od ciqeva obuke bio
je da, razmatrawem pogonskih do-
ga|aja i razmenom iskustava u~e-
snika, bude unapre|ena komunika-
cija rukovalaca i dispe~era, te
da manipulativne i druge gre{ke
budu svedene na minimum, a bez-
bednost i za{tita zdravqa na ra-
du unapre|eni.

Koordinator obuke bio je Bla-
goje Gaji}.

S. Eker

U HOTELU NORCEV NA FRU[KOJ GORI

Obuka EMS-ovih rukovalaca i dispe~era



13

Rezultati mese~nih aukcija prenosnih
kapaciteta za april 2011. godine

U
martu 2011. godine odr`ane su mese~ne, eksplicitne aukcije, za dodelu prava na kori{}e-
we prekograni~nog prenosnog kapaciteta na granicama regulacione oblasti Republike Sr-
bije, za april 2011. godine.

Na zajedni~kim, mese~nim aukcijama, za april 2011. godine, koje su odr`ane 09. marta, u~e-
stvovalo je 14 u~esnika, odnosno ne{to ni`e od proseka zabele`enog u prethodnim mese~nim
aukcijama na istoj granici. Analiziraju}i podatke mo`emo zakqu~iti da je i daqe prisutan
trend zagu{ewem u oba smera i da je ukupni zahtevani kapacitet znatno ve}i od raspolo`ivog
prenosnog kapaciteta. 

Rezultati zajedni~kih mese~nih aukcija na srpsko-ma|arskoj granici, za april 2011. godine,
prikazani su u tabeli i na grafiku.

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zva-
ni~nom sajtu JP EMS: http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf-joint.htm

TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE
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Mese~ne aukcije za dodelu 50% raspolo`ivog prekograni~nog prenosnog kapaciteta na osta-
lim granicama regulacione oblasti Republike Srbije, odr`ane su 14. marta. Broj u~esnika koji
su podneli zahtev za raspolo`ivi kapacitet je 15 i identi~an je kao u prethodnim mese~nim auk-
cijama za mart 2011.

Na granici sa Makedonijom zbog planiranih radova na interkonektivnom dalekovodu nije bilo
raspolo`ivog kapaciteta ni u jednom smeru. Na ostalim granicama zahtevani kapacitet je bio znatno
ve}a od ATC, {to je prouzrokovalo pojavu zagu{ewa. Izuzetak predstavqa granica Srbija-Rumunija u
smeru ka Rumuniji, gde je samo u jednom, od tri aukciona perioda zabele`eno zagu{ewe. 

Rezultati mese~nih aukcija za dodelu 50% raspolo`ivog prenosnog kapaciteta, za april
2011. godine, prikazani su u tabeli i na grafiku.

Detaqne informacije o proceduri i rezultatima zajedni~kih aukcija objavqeni su na zva-
ni~nom sajtu JP EMS: http://www.ems.rs/stranice/tehnicke_informacije/mesecne_rezultati_inf.htm

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE
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Pregled cena elektri~ne energije na evropskim berzama
P

osmatraju}i sitaciju na berzama elektri~ne energije u svim evropskim zemqama mo`e se
zakqu~iti da je nakon zabele`enog porasta cene u decembru 2010. godine, nastupio peri-
od stagnacije. Prose~ne cene (base product) u prva dva meseca 2011. godine su skoro iden-

ti~ne, sa izuzetkom OMEL ([panija) gde je do{lo do porasta cene za oko 7 EUR/MWh.
Nakon istorijskog maksimuma na Nordpool koji se dogodio u decembru 2010. godine, po~etkom 2011.

godine usledila je stabilizacija cena i pribli`avawe evropskom proseku. Cena iz decembra pro-
{le godine (81.65 EUR/MWh) bila je posledica pada nivoa akumulacije u hidroelektranama.

U narednom periodu mogu}e je o~ekivati rast na skoro svim evropskim berzama, nakon odluke Ne-
ma~ke da privremeno obustavi rad 7 nuklearnih elektrana. Ovu odluku su najavile jo{ neke evrop-
ske zemqe, {to }e se sigurno odraziti na stawe u elektroenergetskom sektoru u celini.

Podaci o cenama koji su prikazani u tabeli i na grafiku preuzeti su sa zvani~nih sajtova prika-
zanih berzi.

Jasmin Li~ina, dipl.ekonomista
Jelena Pejovi}, dipl.ekonomista

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.

TR@I[TE ELEKTRI^NE ENERGIJE
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N
a sastanku Aktiva
`ena JP EMS odr-
`anom 23. februa-

ra doneta je odluka o
formirawu Odbora za
kulturu u sklopu Sindi-
kata. Pozvani svu svi za-
posleni koji se bave li-
terarnim radom prozom,
poezijom, zatim slikar-
stvom, itd, da se jave po-
menutom Odboru i ored-
stave radove. Svi pri-
stigli radovi bi}e pu-
blikovani povodom Dana
Preduze}a u posebnom
zajedni~kom almanahu

ili monografiji.
Resor za kulturu JP

“Elektromre`a Srbije”
pozvao je sve ~lanove
Sindikata, koji se bave
bilo kojim vidom umet-
nosti, da dostave svoje
radove na adresu tiho-
mir.jovanovic@elektroi-
stok.org ili marija.skor-
nacki@ems.rs. Radovi
koji budu izabrani u naj-
u`em krugu, bi}e publi-
kovani u prvom broju
“Zbornika stvarala{tva
EMS-a”, koji bi trebalo
da bude objavqen u junu,
za Dan Preduze}a. 

Poziv je upu}en kole-
gama koji su se ostvari-
li u bilo kojem vidu
umetnosti (poezija, pro-

za, pri~e, haiku, afori-
zmi, slikarstvo, ilu-
stracije, grafika, kari-
katura, itd). 

Ideja je da “Zbornik”
bude objavqivan svake
godine, a plan je da prvi
broj bude predstavqen
na izlo`bi slika, ~ije
otvarawe je, tako|e, u
najavi, ka`u u Resoru za
kulturu JP EMS.

U prvom broju “Zbor-
nika” bi}e objavqena po-
ezija Rajice Dragi}evi-
}a, iz Regionalnog dis-
pe~erskog centra (RDC)
Novi Sad, poezija i ilu-
stracije Neboj{e Cvet-
kovi}a, iz Pogona “Bor”,
potom kratke pri~e Jan-
ka Levnai}a, iz Pogona

“Vaqevo”, nau~na fanta-
stika Tihomira Jovano-
vi}a, iz “Projektnog bi-
roa”, poezija Marije
[korni~ki, iz Pogona
“Vaqevo”. Osim toga, u
prvom broju “Zbornika”,
koji }e biti {tampan u
1.500 primeraka, ima}e-
mo prilike da vidimo i
slikarska ostvarewa
Radenka Mamule, iz
RDC Pogona “Vaqevo”,
Janka Levnai}a, iz Pogo-
na “Vaqevo”, Andona Po-
pova, iz Pogona “Novi
Sad”, ilustracije Neboj-
{e Cvetkovi}a, iz Pogo-
na “Bor” i rad Nenada
Radosavqevi}a, iz Po-
gona “Beograd”.

M.V. – S.E.

SINDIKALNE AKTIVNOSTI

Z
a naredni period
planira se nov na~in
organizovawa doni-

rawa krvi dobrovoqnih
davalaca u JP EMS. Do sa-
da su se akcije sprovodile
tri puta godi{we, bilo u
Preduze}u, bilo u Institu-
tu za transfuziju krvi Sr-
bije u Beogradu, dok su za-
posleni u ostalim organi-
zacionim delovima krv
donirali po mestu rada,
odnosno, boravka.

Planom je predvi|eno
da se dva puta godi{we ak-
cije organizuju uz saradwu
sa Slu`bom za transfuzi-
ju krvi Instituta za Tran-
sfuziju Sbije u Beogradu, a
jedna akcija sa Slu`bom za
transfuziju krvi VMA. Sa

Institutom akcije bi se
organizovale u aprilu i
decembru, a sa VMA u sep-
tembru.

Planirano je, da dobro-
voqni davaoci krvi zapo-
sleni u unutra{wosti
istog dana kao i u Beogra-
du krv doniraju u medicin-
skim ustanovama po mesti-
ma boravka sa obaveznom
napomenom da dolaze iz
JP EMS. To je neophodno
kako bi se formirala je-
dinstvena baza podataka
na nivovu ~itavog Predu-
ze}a o dobrovoqnim dava-
ocima krvi kao i obezbe-
|ivawe neophodnih rezer-
vi krvi u medicinskim
ustanovama za nepredvi-
|ene slu~ajeve povre|iva-

wa, eventualne hirur{ke
zahvate zaposlenih i ~la-
nova wihovih u`ih poro-
dica.

U tom kontekstu prema
svim sindikalnim povere-
nicima prosle|ena je an-
ketna lista, koju bi treba-
lo da popune dosada{wi i
potencijalni davaoci kr-
vi i dostave Aleksandri
Pejovski iz Sindikata
EMS Direkcija, koja je ne-
davno koordinaciju te hu-
manitarne akcije preuzela
od Miroslava Vukasa, a
koji se tim delokrugom, po-
red redovnih poslova, ba-
vio vi{e od osam godina.
Novi koordinator u skori-
je vreme planira organiza-
ciju predavawa na temu
zna~aja dobrovoqnog doni-
rawa krvi uz dogovor sa
zvani~nim predstavnici-
ma zdravstvenih ustanova.

V`no je napomenuti, da se
akcije tog humanog karak-
tera redovno u Preduze}u
organizuju od 1968. godine,
a u wima je u~estvovalo
vi{e od stotinu zaposle-
nih dobrovoqnih donato-
ra krvi, me|u kojima je bi-
lo i onih koji su vi{e de-
setina puta donirali dra-
gocenu `ivotnu te~nost.
Me|utim, posledwih neko-
liko godina uo~eno je da
broj davalaca po raznim
osnovama u opadawu, a ne-
znatan je priliv novih da-
valaca. Dogovoreno je da
se nastavi sa populariza-
cijom akcije na nivou JP
EMS.

FORMIRAN ODBOR ZA KULTURU

“Zbornik stvarala{tva EMS-a”

DOBROVOQNO DAVAWE KRVI

Nov na~in organizovawa akcija
Istog dana na nivou JP EMS. - Ubudu}e sarad-
wa i s VMA
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O
d 13. do 15. maja Sindikat EMS
Direkcije organizyje izlet u
\avoqu Varo{. Sme{taj je

istog dana u ve~erwim ~asovima u
Prolom Bawi u hotelu Radan.

Za drugi dan predvi|en je obila-
zak \avoqe Varo{i. Narednog dana
predvi|en je obilazak crkve Laza-
rice.

M. V.

SINDIKALNE AKTIVNOSTI

S
indikat EMS Direkcija orga-
nizovao je dvodnevni izlet
na Pali}. ^lanice `enskog

aktiva JP EMS zapo~ele su to puto-
vawe obilaskom etno-ku}e u nase-
qu Belo blato. Prvog dana bilo je
vremena i za razgledawe Zrewani-
na, posetu izlo`bi }ilima i Dvor-
cu Dun|erski ~ija je ergela kowa
ostavila poseban utisak.

Sme{taj je organizovan u Vin-
skom dvorcu u Hajdukovu kraj Pa-

li}a, gde su uprili~eni degusta-
cija vina i ve~era sa muzikom. 

Izlet se nastavio slede}eg da-
na posetom Pali}u i Zoolo{kom
vrtu. Posle toga, radnice JP EMS
krenule su u obilazak gradskog je-
zgra Subotice gde su uz pratwu
stru~nog vodi~a obi{le Gradsku
ku}u, Trg Slobode, Narodno pozo-
ri{te, Palatu Rajhl i ostale zna-
menitosti. 

R.E.

AKTIV @ENA JP EMS

Dame iz EMS-a na Pali}u

SINDIKAT EMS DIREKCIJE

Obilazak 
\avoqe varo{i

\avoqa Varo{ jedno od retkih prirodnih lepota

AKTIV @ENA JP EMS

Prva ovogodi{wa
sednica

Prvi ovogodi{wi sastanak
Aktiva `ena JP EMS odr`an je
23. februara u Beogradu. Organi-
zator sastanka bio je Sindikat
EMS Direkcije. Pored verifika-
cije novoizabranog Odbora akti-
va `ena, razmatrane su informa-
cije o de{avawima izme|u dve
sednice, usvojen je Izve{taj o ra-
du Aktiva `ena za pro{lu godinu,
zatim Plan poslovawa Aktiva za
2011. godinu, kao i Finansijski
izve{taj za 2011. godinu.

Novoizabrani Aktiv ~ine
Irena Pejovski predsednik,
dok su Odboru aktiva Jasmina
Miqani}- Guzina i Aleksan-
dra Pejovski iz Direkcije, za-
tim Svetlana [ainovi} i Dra-
gana Radovi} iz Upravqawa,
potom Jelena Bognar kao i Qi-
qana Lazovi} iz PD Elektroi-
stok – Projektni biro. Iz Pogona
prenosa Beograd u Odboru su Ta-
tjana Teji} i Du{ka Veqovi},
zatim Marija [korni~ki te
Dragica Petrovi} iz Vaqeva,
Sne`ana Mili}evi} i Sla|a-
na Stojkovi} iz Pogona Kru{e-
vac iz Bora Dragana Raji} i Do-
rica Radi}evi}, kao i Nada
Slijep~evi} i Jelena Lon~ar
iz Novog Sada.

M. V.
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PREHLADA:
„Obi~na“ prehlada je akutna vi-

rusna upala sluzoko`e nosa – rini-
tis, koja ponekad zahvata i `drelo.
To je vrlo blaga bolest jer je ne pra-
ti jako visoka temperatura, a karak-
teri{e se naj~e{}e curewem ili za-
pu{eno{}u nosa, kijawem i ose}ajem
grebawa i suvo}e grla. Javqa se i
kod mladih i kod starijih osoba, su-
sre}e se tokom cele godine, ali je
znatno ~e{}a zimi zbog slabije ot-
pornosti respiratornih puteva, ~e-
{}ih i bli`ih me|uqudskih konta-
kata, ali i zbog neprovetravawa
prostorija.

Inkubacija je kratka, iznosi od 1
– 3 dana. Bolest ima blag tok, a po-
red ve} pomenutih simptoma, pone-
kad mogu da se jave peckawe u o~ima,
umerena glavoboqa i blag nadra`aj-
ni ka{aq koji nastaje zbog slivawa
bistrog sekreta iz nosa niz grlo.
Prehlada je naj~e{}e „samoizle~i-
va“ bolest i traje od 4 do 7 dana, la-
boratorijski nalazi su dobri, a kom-
plikacije su vrlo retke.

„Obi~na“ prehlada nikada ne
treba da se le~i antibioticima
jer je naj~e{}e virusne prirode.
Prehlada se le~i tako {to le~imo
wene simptome (simptomatsko le-
~ewe). Retko treba uzimati leko-
ve za sni`avawe temperature (an-
tipiretike) jer skoro nikada ne
prelazi 38?C. Potrebno je uzimati
ve}u koli~inu te~nosti (~ajevi,

limunada, multivitaminski napit-
ci...), obavezno kapi za nos i ne iz-
lagati se te`em fizi~kom naporu.
Antibiotici se koriste ukoliko
do|e do bakterijskih komplikaci-
ja, kao {to su upale grla, sredweg
uha ili sinusa.

Prehlada je naju~estalija bo-
lest modernog ~oveka i wu, po pra-
vilu, nije mogu}e spre~iti, a speci-
fi~na antivirusna za{tita ne po-
stoji.

GRIP:
Grip ili influenca je zarazna

bolest respiratornih puteva koju
izaziva virus influence (naj~e{}e
dva tipa: A i B). To je kapqi~na in-
fekcija, koja se prenosi prilikom
kijawa ili ka{qawa, ali i indi-
rektnim kontaktom preko zara`e-
nih predmeta. Javqa se naj~e{}e u
zimskim mesecima u obliku mawih
ili ve}ih epidemija. Inkubacija
traje od 1 – 5 dana, a zarazni period
5 – 7 dana od pojave simptoma.

Klini~ka silka gripa je znatno
te`a od „obi~ne“ prehlade. Grip po-
~iwe naglo sa pojavom op{tih i spe-
cifi~nih simptoma: visoka tempe-
ratura (iznad 38?C), jeza, drhtavica,
bolovi u mi{i}ima i zglobovima,
glavoboqa, kijawe, curewe nosa, gu-
{oboqa, nadra`ajni ka{aq, op{ta
slabost i malaksalost. 

Grip je obi~no kratkoga veka i
traje od 7 – 10 dana i ne ostavqa

nikakve posledice, ali u nekim
slu~ajevima mo`e da do|e i do te-
`ih komplikacija usled intenziv-
nog {irewa virusa po telu (pri-
marna upala plu}a – sa veoma ne-
izvesnim ishodom) ili zbog sekun-
arne bakterijske infekcije (upa-
la plu}a, uha ili sinusa). Iako
komplikacije mogu da se jave kod
svake osobe, one se ipak znatno
~e{}e javqaju kod starijih osoba
i onih koji boluju od hroni~nih
oboqewa (sr~anih, respirator-
nih, bubre`nih i {e}erne bole-
sti), kao i kod osoba sa poreme}e-
nim – oslabqenim imunolo{kim
sistemom (maligne bolesti, HIV
pozitivni, transplantirane).

Le~ewe gripa je simptomatsko, a
to podrazumeva postupke za ubla-
`avawe i otklawawe pojedinih
simptoma bolesti i sli~no je le~e-
wu „obi~ne“ prehlade (analgetici,
antipiretici, lekovi za smiriva-
we ka{qa i obavezan unos dosta
te~nosti). Antibiotici se koriste
samo u slu~aju postojawa sekundarne
bakterijske upale sinusa, grla ili
plu}a.

Od gripa mo`emo da se za{titi-
mo na nekoliko na~ina: Provetrava-
ti prostorije u kojima se `ivi i ra-
di, redovno i u~estalo prati ruke,
pokrivati usta i nos prilikom kija-
wa i ka{qawa, i izbegavati ve}e
skupove i vo`wu javnim prevozom.
Najboqi vid za{tite od gripa je ak-
tivna imunizacija tj. sezonska vak-
cinacija mrtvom vakcinom protiv
gripa. Ona se sprovodi jednom dozom
u mi{i} nadlaktice i posebno se
preporu~uje osobama starijim od 65
godina i onima koji boluju od hro-
ni~nih i imunokompromitovanih
oboqewa, a sprovodi se u ambulan-
ti kod svog izabranog lekara. Dve
nedeqe posle vakcinacije posti`e
se puna za{tita. Kontraindikacija
za primenu vakcine je preosetqi-
vost tj. alegija na jaja.

Iako su po mnogo~emo prehlada i
grip sli~na oboqewa, iako se naiz-
gled lako mogu prepoznati i le~iti,
moj savet pacijentima je da se na
vreme jave svom izabranom lekaru
za savet i pomo}, a sve u ciqu ade-
kvatnog izle~ewa i spre~avawa po-
jave komplikacija.

Dr Aleksandra Karapanxi}
(lekar op{te prakse
u ambulanti „EMS“)

SAVETI EMS-OVE AMBULANTE

Razlike prehlade i gripa
Ve}ina qudi zna da prehlada i grip nisu iste bolesti, da imaju

sli~ne simptome, ali ne znaju svi i da ih razlikuju. Iz tog razlo-
ga, izne}emo pregled osnovnih razlika izme|u „obi~ne“ prehlade

i gripa, kao i nekoliko saveta kako sebi da se pomogne kada se oboli
od gripa.
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K
ulturni klub Zavi-
~ajnog odeqewa Ma-
ti~ne biblioteke

„Qubomir Nenadovi}“ i
ID „Kolubara“ Vaqevo or-
ganizuju seriju „50 najzani-
mqivijih vaqevskih pre-
davawa“ pa je tako odr`a-
no i predavawe na{eg ko-
lege iz EMS-ovog Pogona

prenosa Vaqevo Janka
Levnai}a „Da li je Vaqe-
vu potreban ~asopis za
kulturu? – igrokaz „24 me-
daqona i pauza“ “

Levnai} je kroz neobi~-
nu, neo~ekivanu i zani-
mqivu formu dijaloga
odr`ao izuzetno pose}eno
i uspe{no predavawe o
elementarnim srpskim
kulturnim modelima i wi-
hovoj projekciji na lokal-
nu, vaqevsku ravan. S ko-
liko pa`we se predava~i
biraju, koliko organizato-
ri vode ra~una o tome ko
su najzanimqiviji vaqev-
ski predava~i svedo~e i
imena dosada{wih u~e-
snika, me|u kojima je i na{
kolega...

Me|u predava~ima su
bili prof. dr Radovana
Marjanovi}a, filozof i
sociolog kulture, profe-
sor Visoke poslovne {ko-
le, dr Vojislav Andri},
Zdravko Rankovi}, no-
vinar i publicista, vla-
snik ID “Kolubara”, Vi-
gor Maji}, direktor Is-
tra`iva~ke stanice Pet-
nica, od osnivawa 1982.
do danas, (od 2001 – 2002
god. predsednik IO Repu-
bli~ke zajednice nauke i
zamenik ministra pro-
svete) li~nost godine u
izboru nedeqnika Vreme
za 2008. godinu, mr Vla-
dimir Krivo{ejev, di-
rektor Narodnog muzeja u
Vaqevu, Predsednik Iz-

vr{nog odbora Muzejskog
dru{tva Srbije, Potpred-
sednik Izvr{nog odbora
ICOM-a Srbije (nacio-
nalno odeqewe UNE-
SKO-vog Internacional-
nog komiteta za muzeje),
Du{an Arseni}, arhi-
tekta, grafi~ki dizajner,
scenograf i ~lan grad-
skog ve}a zadu`en za kul-
turu, Sa{a Obradovi},
dipomirani pravnik, di-
plomata i kwi`evnik.
Trenutno radi kao za-
stupnik Srbije u Hagu, a
pre toga radio je kao
pravni savetnik i ot-
pravnik poslova u Amba-
sadi Srbije u Holandiji,
potom kao kozastupnik
na{e zemqe u sporu sa
BiH i Hrvatskom, i drugi.

P. Batini}

KWI@ARSKI IZLOG

H
otel Adams“ je kwiga
Marije [korni~ki,
zaposlene u EMS-

ovom Pogonu prenosa Va-
qevo, nastala kao impre-
sije slikama ova na{a ~e-
tiri velika slikara. Ujed-
no to je wena ~etvrta zbir-
ka poezije, ova objavqena u
biblioteci „[um vremena“
izdava~ke ku}e Apostrof.
Promocija kwige bi treba-
la biti za “No} muzeja” u
Modernoj galeriji u Vaqe-
vu, u prostoriji gde su iz-
lo`ene i slike Qube Po-
povi}a.

Pesnikiwa Marija
[korni~ki odabrala je ne-
ku vrstu me|uputa. Weno
interesovawe za vizuelno
podstaknuto je delima po-
hrawenim u vaqevskoj ga-
leriji moderne umetnosti
a pa`wa usredsre|ena na
radove Dada \uri}a, Sve-
tozara Samurovi}a, Qube
Popovi}a i Milo{a [oba-
ji}a. Imeniteq nastojawa
te ~etvorice majstora sa-
dr`an je kako u wenim te-
matski projektovanim pe-

smama (svrstanim u ~etiri
odgovaraju}a ciklusa), ta-
ko i u naslovu kwige Hotel
Adams. 

Ono {to nam Marija
[korni~ki predo~ava je
ekspresivna vizija, esk-
presivno jezi~ko inter-
pretirawe sveta pobroja-
nih slikara – to jest traga-
we za odgovaraju}im pan-
danima u jeziku – s tim {to
je znak (relativne) jedna-
kosti postavqen na dru-
gom mestu. Dr`im, naime,
da je wena implicitna po-
ruka-poenta sadr`ana u
uverewu da je savremeni
svet, u svoj svojoj ukupno-
sti, nagao „niza stranu“, is-
ko~io iz starih le`i{ta,
poprimio prili~no zabri-
wavaju}e obrise i po mnogo
~emu realno postao opak,
zacrwen i zastra{uju}.
Brojni wegovi simboli, po-
jave i zbivawa stoga se

prepoznaju u Dadovim in-
scenacijama ispuwenim
skeletima, kqunovima
fantazmagori~nih ptica,
kostima i lobawama, qu-
{turama, raznim zveri-
wem i „vegetalnim spodo-
bama“. Upravo taj simbo-
li~ki „inventar“ ekspli-
ciran je u nizu pesama Ma-
rije [korni~ki posve}e-
nih^oveku iz Eruvala (Evo
ti kqun, Koska sa okom,
Stiskam rukama, @buwe,
Iz kolibe dim i drugim). 
^a| oka u toj viziji po-

tire ~ak i leptirove {are
(pesma Leptir qubi sve-
tlost), mada postoji nada u
ne{to {to je ponad pojava
i stvari, nalik na trostru-
ku svetlinu (Trosun~ana
svetlost). Olupine, obur-
vane ku}erine, pusto{ kr-
{a i kre~waka ostavqaju,
dakle, prostora tek za mi-
nimalni princip nade da

se ~uje svet i da du{a zri
(pesma Po prvi put).

Marija [korni~ki se
odva`ila da uroni u ova
~etiri likovna vidokruga,
~etiri autorske integral-
ne, samosvojne vizije, i to
u `udwi da „pi{e o~ima“, a
pi{u}i tako predo~ila
nam je jezi~ki refleks, do-
`ivqaj i li~nu „vivisek-
ciju“ postupaka i poimawa
sveta na na~in Dada \uri-
}a, Svetozara Samurovi-
}a, Qube Popovi}a i Mi-
lo{a [obaji}a.

Srba Igwatovi}

Jedan od predava~a i na{ kolega Janko Levnai}

U KULTURNOM KLUBU MATI^NE BIBLIOTEKE U VAQEVU

„Pedeset najzanimqivijih vaqevskih predavawa“

Pesme „pisane o~ima“




